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VÝCHOVA DĚTÍ V  ČECHÁCH
Bylonebylo, ale stává se to čím dál častěji: Žák třeba napíše urážlivý nápis o své učitelce. Ře

ditel školy ho vyzve, aby se za to omluvil. Do školy přijdou rozzlobení rodiče tohoto žáka a ozná
mí, že se jejich syn za nic omlouvat nebude. A k tomu občas i synkovi nakážou, aby řekl, že to
neudělal, vždyť ho při tom přece nikdo neviděl.

Děsí mě taková "výchova". Děsí mě takoví "rodiče".
Když se děťátko narodí, je čistým, nepopsaným listem. Všechno se musí učit: jak se chodí, jak

se mluví, později i jak se píše a počítá nebo třeba jak se chodí za holkama. Odkoukává to od rodičů
i od jiných lidí, zkouší, dělá chyby, zkouší to podruhé a potisící, až se pomalu naučí být člověkem.

Mezi věci, které se do dospělosti musí naučit, patří i to, co se smí a co se nesmí, kde jsou
hranice, jaká jsou pravidla. Dvouleté dítě, které se vytrhne mamince a běží do středu silnice, ještě
neví, co se může a co ne. Je na rodičích, aby mu ukázali, že běhat do silnice se nesmí, jinak že by
to s ním mohlo špatně dopadnout. Tříleté dítě praští na pískovišti jiné dítě hračkou do hlavy. Ani
ono ještě moc dobře neví, co se může a co ne, ale zase jsou tu rodiče, kteří mu musí dát jasně
najevo, že tady jsou hranice: toto se nesmí.

Je naprosto přirozené, že dítě zkouší, co se smí a co ne. Když včas zjistí, že krást se nesmí,
ubližovat jiným se nesmí, že to je už za hranicí povoleného, stane se z něj slušný dospělý člověk.

Ale dítě, kterému rodiče takové hranice slušného chování neukážou, může skončit velmi
špatně. Budeli se chovat hrubě nebo nečestně, budou se mu jeho spolužáci a pak spolupracovníci
spíš vyhýbat. Rychle přijdou na to, že je to rozmazlený fracek, kterému doma rodiče všechno po
volovali a který si myslí, že si může všechno dovolit. Takový tvor bude mít nejspíš problémy i ve
své budoucí rodině, protože ani jeho manželka nebo manžel mu nebudou ochotni všechno trpět.
A v nejhorším případě může takový člověk, který nezná hranice, skončit i v kriminále.

To není žádná teorie, sám znám několik případů, kdy dítě z dobré, slušné rodiny mělo "moc
hodnou" maminku, ta ho odmalička omlouvala, ze všech průšvihů ho dokázala "vysekat"  až z ta
kového dítěte, jinak nadaného a schopného, vyrostla prapodivná existence, která nic pořádného
nedělá a žije na hranici zákona. Myslím, že každý z nás se s někým takovým už v životě setkal.

Dříve se ty hranice možného vymezovaly jednoduše: sem tam nějakou fackou, poškolou, zá
kazem televize nebo vycházek, prací navíc. Když kluk přinesl dvojku z chování, bylo to pro rodiče
vážné varování: musíte s tím něco dělat. A většinou tatínek si to s ním už doma vyřídil.

Dnes, jak mi s jistou nadsázkou řekl jeden učitel, chodí rodiče do školy jen s právníkem.
Dostaneli jejich synek dvojku z chování, především hledají všechny právní kličky, jak tu dvojku
zrušit. Píší stížnosti. Mají za to, že škola je jejich nepřítelem. A neuvědomují si, že škola je ve sku
tečnosti jejich největším spojencem při výchově dítěte ve slušného dospělého člověka.

A že když se to rodičům a škole dohromady nepodaří, oni, rodiče, budou první, kdo na špatnou
výchovu svého dítěte doplatí.

Martin Macháček
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CO SE DĚJE

Vodovod a kanalizace

Kolaudace vodovodu Třemblat a Turkovice proběhla 21. lis
topadu a vodovodu Ondřejov 26. listopadu. Právní moci ale nabude
až těsně před koncem roku, proto se vodoměry na obecní řady za
čnou montovat od začátku ledna 2013.

První podmínkou namontování vodoměru samozřejmě je, aby
byla přípojka připravena technicky, tj. aby hadice od řadu byla za
vedena do vodoměrné šachty, z které pak pokračuje hadice do do
mu, nebo, jeli to vzhledem ke vzdálenosti domu od řadu přípustné,
aby hadice byla zavedena do sklepa a tam připravena k připojení
vodoměru.

Druhou podmínkou je, abyste vyplnili předepsaný formulář a
doručili ho provozovateli vodovodu.

Formulář si můžete stáhnout na stránkách obce www.obecon
drejov.cz (klikněte na Vodovod a kanalizace). Můžete si ho také
vyzvednout na Obecním úřadu Ondřejov nebo v Zákaznickém
centru ITV ve Stránčicích na adrese nám. Emila Kolbena 460, 251
63 Strančice, tel. 323 607 782, 722 201 235, email: sorj.provoz@
seznam.cz. Když zavoláte nebo napíšete na toto zákaznické cent
rum, bude vám formulář zaslán i mailem.

Vyplněný formulář elektronicky, poštou nebo osobně doručte do
Zákaznického centra (můžete i na náš obecní úřad). Podle údajů,
které tam napíšete, pro vás ITV připraví smlouvu o dodávce vody a
bude vás telefonicky nebo mailem kontaktovat, aby s vámi sjednali
termín osazení vodoměru. Počítejte s tím, že za větších mrazů se
vodoměr v šachtě osazovat nemůže.
Kanalizace je také zkolaudovaná. Máteli kanalizační přípojku

hotovou, můžete ji už používat. U gravitační kanalizace je to
jednoduché, s tlakovou kanalizací je to horší, protože čerpadlo vám
do ní musí připojit odborná firma. Pokud se máte připojit k tlakové
kanalizaci a připojení ještě není hotové, obraťte se prosím na Mar
tina Padevěta, tel. 725 559 835, který má tuto agendu na starosti.
Prohlédne u vás, zda máte všechno připraveno pro namontování
čerpadla, a domluví s vámi i dodavatelem termín.
Pozor: uživatelé tlakové kanalizace musí být daleko

opatrnější na to, co se do ní dostane, než uživatelé gravitační
kanalizace. Do tlakové kanalizace se nesmí dostat žádné hadry,
provázky, plasty ani nic jiného, co by mohlo poškodit čerpadlo.
Dávejte pozor hlavně na hygienické vložky, hadry na podlahu
nebo na nádobí, ztracenou ponožku, textilní ubrousky na dět-
ské zadečky nebo i plastové sáčky. To vše může způsobit za-
dření čerpadla a nutnost opravy.
Čerpadla jsou v záruce a běžný servis a nezaviněné poruchy ne

musí uživatel platit. Ale když se přijde na to, že porucha byla způ
sobena nekázní uživatele, tj. tím, že se do kanalizace dostalo něco,
co tam nesmí být, bude muset opravu platit uživatel. Nemusíte se
moc bát, při troše pečlivosti bude čerpadlo fungovat normálně, ale
ta pečlivost je nezbytná. Prosím poučte o tom hlavně děti a staré
lidi.

Pozor i na to, že před uvedením čerpadla tlakové kanalizace do
provozu se musí otevřít uzávěr vaší přípojky, který je v ulici pod
kovovým "hrníčkem" v místě, kde přípojka odbočuje od kana
lizačního řadu. Klíč k tomuto uzávěru má Martin Padevět. Spuštění
čerpadla při zavřeném uzávěru může vést k jeho poškození.
Stavba čističky. V současné době jsou už hotové bazény a hrubá

stavba nové čističky, každou chvíli už bude hotová i střecha. Tech
nologie by se začala montovat asi v březnu, záleží na počasí.

Komunikace. Místní komunikace, v kterých se potrubí poklá
dalo výkopem, dostaly nový asfaltový koberec. Ulice Jižní a Za
hradní („Šeblák“) se bohužel nemohly dělat finišerem  když sem

přišli pracovníci z firmy BES, která asfaltování prováděla, a uviděli
ten strmý svah, řekli hned, že tam finišer ani válec nemůže jet a že
by se asfalt pod válcem na takovém svahu trhal. Takže se asfalt
pokládal ručně a válcoval vibrační deskou. Povrch není tak rovný
jako po finišeru, ale na ty možnosti to udělali docela dobře.

Když už mluvíme Šebláku, letos poprvé děláme jeho zimní
údržbu vlastními silami. Po sněhové nadílce z minulého týdne jsem
se tam jel podívat a viděl jsem, že to bylo daleko lepší než v minu
lých letech. Bohužel ani teď není snadné Šeblák vyjet. Začalo mi to
klouzat kousek pod Kocourkovou garáží a místní mi řekli, že se
tam musí jezdit pozpátku; a nejstrmější části ulice Jižní jsem raději
ani nezkoušel. Prostě ty ulice měly vést jinak, ne kolmo do kopce,
ale s tím už dnes nic nenaděláme. Prohrnování a posyp naším
novým traktorem je asi to nejlepší, co se dá při sněhu se Šeblákem
dělat.
Jak hospodaříme. K 25. listopadu máme na účtech 16 002 788

Kč, čekají nás ovšem ještě doplatky za přípojky a dále za ČOV
Ondřejov.
Další zprávy z  obce

Byla už podepsána smlouva o dotaci ve výši 51 507 Kč na re
konstrukci podlahy v sále Obecního domu (broušení, lajnování a
lakování). Dále jsme požádali o dotaci ve výši 864 000 Kč na re
konstrukci tří lesních cest (jedna vede od silnice na Kostelní Stří
melice za Katovnou doprava, druhá je Lesní ulice v Ondřejově,
třetí vede od křižovatky u Šmejkalky do Březiny) a současně
i o dotaci 40 000 Kč na poradenské služby, z které bude finan
cováno vypracování obou žádostí o dotace.

V příštím roce budeme dělat revize a opravy dešťové kanalizace
v celé obci, protože je v dost bídném stavu, a vyasfaltujeme ty uli
ce, v kterých už jsou položeny sítě (vodovod a kanalizace). Dále se
plánuje doplnění veřejného osvětlení v ulicích Pražská a Pod
Mandou.

Požádali jsme Diakonii Broumov, která od nás vybírá obnošený
textil a po zpracování ho rozděluje pro charitní účely, aby k nám
instalovala kontejner, do kterého by lidé tento textil mohli odklá
dat. Zatím čekáme na jejich rozhodnutí; podle toho, co mi paní
z diakonie řekla, nemají těch kontejnerů dost a přednostně je dávají
na místa, kterými projde co nejvíc lidí.

VOLBY DO ZASTUPITELSTVA KRAJE
Především chci poděkovat všem voličům, kteří podpořili naši

kandidátku do zastupitelstva Středočeského kraje, případně i mě
osobně svým preferenčním hlasem. V naší obci dostala nejvíc hla
sů, 41,6 %, naše strana Starostové a TOP09, na druhém místě byla
KSČM s 10,8 %, o třetí a čtvrté místo se dělí KDUČSL a ODS,
každá z těchto stran dostala 8,1 %, následovala ČSSD s 6,6 % a
Hnutí na podporu dobrovolných hasičů s 5,9 %. V okresu Praha
východ jsme se 17 % hlasů byli druzí za ODS (20,6 %) a před
ČSSD (15,4 %) a KSČM (14 %).

V celém kraji, jak známo, zvítězily ČSSD a KSČM. Počty man
dátů v zastupitelstvu jsou tyto: ČSSD 20; KSČM 19; ODS 16; a
my Starostové+TOP09 máme 10. ČSSD a KSČM se dohodly na
spolupráci, sestavily spolu radu a hejtmanem byl zvolen MVDr.
Josef Řihák z ČSSD. V radě kraje je 7 členů za ČSSD a 4 členové
za KSČM.

I když jsme skončili v opozici, snažíme se se pro kraj něco dě
lat, a ne jen mít opoziční kritické řeči. Mojí hlavní snahou na kraji
bude, aby se zlepšil dnešní zoufalý stav krajských silnic a aby se
šetřilo, protože finanční situace kraje je také dost zoufalá. Bývalý
hejtman Rath utrácel horem dolem, dnes už je dostatečně známo,
proč to dělal, a výsledkem je, že kraj má dluh skoro 9 miliard ko
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run. Musím říct, že nová krajská vláda si je této situace vědoma a
rozpočet na příští rok už je navržen dost úsporně. Bohužel se ale
nenajde ani dost peněz na ty opravy silnic. Konkrétně v naší obci je
třeba naléhavě opravit mostek přes potok pod hlavačovskou kři
žovatkou, kde dnes musíme objíždět díru obestavěnou červenými
značkami. Když opravu urguji u Krajské správy a údržby silnic,
slyším jen, že nemají peníze.

Po dvou zasedáních krajského zastupitelstva můžu říct, že atmo
sféra je tam podstatně lepší než za bývalého hejtmana Ratha, který
na kraji panoval jako samovládný car a kterého se i jeho spolupra
covníci báli. Ovšem i tak je hodně znát to politikaření, politické
praktiky, které jsou ještě víc vidět v parlamentu.

Na našem obecním zastupitelstvu, když se diskutuje o nějakém
návrhu, tak se lidé poslouchají se a často se nechají přesvědčit
argumenty toho druhého. Někdy uznám já rozumné námitky jiných
zastupitelů, někdy ostatní zastupitelé přistoupí na mé argumenty.
Určitě u nás neplatí, že jedna strana musí vždy hlasovat pro návrh,
který předložil starosta, a druhá strana musí vždy hlasovat proti ná
vrhu starosty. Myslím, že už si nikdo ani moc neuvědomuje, kdo je
u nás "koalice" a kdo "opozice". Každý z ondřejovských zastupitelů
se rozhoduje podle svého vlastního rozumu.

Ve vyšší politice to tak bohužel nefunguje. Můžete předkládat
velmi rozumné argumenty, ale když jste v opozici, budou nakonec
zastupitelé vládnoucí koalice hlasovat vždycky tak, jak chce
hejtman, i kdyby si třeba mysleli něco jiného.

I tak si myslím, že i opoziční zastupitelé mohou ovlivňovat kraj
skou politiku, budouli věcní a budouli předkládat rozumné a odů
vodněné návrhy. Jen se to asi nedá dělat na zasedání zastupitelstva,
ale hlavně předtím, kdy se návrhy připravují.

Dostávám občas dvě otázky, na které zde chci odpovědět.
Za prvé, jaké jsou odměny za práci v zastupitelstvu kraje? Mě

síční odměna neuvolněného člena zastupitelstva je 4790 Kč
hrubého, to je 3287 Kč čistého, a měsíční odměna člena výboru je
o 6140 Kč vyšší, tj. celkem 10 930 Kč hrubého (7522 Kč čistého).

A za druhé, kolik času mi zabere práce v zastupitelstvu kraje? Ta
práce se skládá jednak z účasti na zasedáních zastupitelstva a za
druhé z práce pro zastupitelský klub a pro výbory.

Zatím byla dvě zasedání po sobě, 20. 11. a 11. 12, ale jinak je
hejtman svolává co nejméně, totiž jednou za tři měsíce (to je mi
nimum podle zákona). Pak ovšem se nahromadí hodně věcí a zase
dání trvá přibližně 9 hodin.

Já jsem byl na posledním zasedání zastupitelstva kraje zvolen za
člena finančního výboru a v zastupitelském klubu naší strany jsem
pověřen, abych sledoval právě finanční otázky. To znamená, že pro
klub budu studovat všechny návrhy na usnesení zastupitelstva, kte
ré dostaneme od rady kraje, budu k nim hledat další informace a
předložím ostatním členům klubu návrh, jak bychom měli hlasovat.
Dále budu předkládat i naše vlastní návrhy týkající se krajských fi
nancí. Ty se po projednání v klubu pokusíme předjednat s ostatními
stranami a prosadit v zastupitelstvu. Kolik času to zabere, to ještě
opravdu nevím, ale jednoduché to nebude. V poslední době jsem
studoval rozpočet kraje (kraj ročně rozhoduje asi o 6,5 mld. Kč),
požádal jsem finanční odbor kraje o vysvětlení některých položek a
předkládal návrhy na to, kde by se dalo ušetřit, aby bylo na opravy
silnic i jiné potřebné věci.

O práci v zastupitelstvu kraje a o tom, co se tam daří prosazovat
a co ne, budu i na stránkách Ozvěn pravidelně informovat.

Martin Macháček

Podzim
Všude padá listí,
Hrabou ho tu místní
hráběmi či hrabičkami
s tatínky i babičkami.
Podzim není jen o listí,
ale i jak kosti chřestí.
je to tím, že je už kosa,
noha nesmí být už bosa.

Počasí
Počasí je dneska dobré,
občas je i deštěm skromné.
Ať je zima nebo teplo,
vypadá to jako peklo.
Příroda
Všude rostou stromy.
Na obloze buší hromy.
Rostou tu i byliny.
Já mám v hlavě piliny.

Jirka Böhm, 8. třída

Vánoce za dveřmi
Opadalo všechno listí,
okna lidé znovu čistí.
Přišel podzim, je to tak,
oblékám si teplý frak.
Za dveřmi jsou Vánoce
zase jednou po roce,
dáme na stůl ovoce.
Těším se už na ně moc,
na nádhernou, štědrou noc.
Vánoční pohoda
Dej si pozor na ten strom,
vždyť je velký jako hrom.
Už nám padá do rohu,
a dědovi na nohu.
Do špitálu jedem hned
s poraněnou nohou,
všechno to jde jako med,
má ji jako novou.
To jsme si zas užili
tento Štědrý večer,
celou noc jsme nespali,
děda stále brečel.

Marek Chytra, 8. třída

Kresba Markéta Tlamichová

Oznámení
Mezi Vánoci a Novým rokem nebudou na obecním úřadu

Ondřejov úřední hodiny, protože se bude provádět inventarizace
majetku. Občanům se omlouváme.

Kresba Marek Kuchař, 5. třída
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KDYŽ SE SEJDE SPRÁVNÁ PARTA...
… všechno se najednou daří mnohem lépe. A ve sportu to platí

dvojnásob. Však jsme se o tom v letošním roce na vlastní kůži
přesvědčili sami. Pro letošní výcvikovou a sportovní sezónu spojili
turkovičtí hasiči síly s borci z okolních sborů a vytvořili tak silný,
početný, vyvážený a kompaktní tým, který na soutěžích v požárním
sportu, v zásahových disciplínách a v silových vícebojích známých
pod zkratkou TFA nebo též jako Železný hasič, dosahuje pravidelně
na nejvyšší příčky.

Na jaře jsme se pomalu probouzeli po několika závodech na
lyžích ze zimního spánku, ale do tempa jsme museli najet velmi
rychle – už 12. dubna se jel tradiční závod hasičských raftových
posádek z Týnce do Pikovic. Hlavním cílem naší účasti byl výcvik
naší posádky pro případ nutnosti zásahu na vodě. Navíc se nám
podařilo zúročit zkušenosti z této trati a i přes nepřízeň počasí jsme
vybojovali v kategorii čtyřčlenných posádek 2. místo.

Seriál závodů TFA začal o dva dny později – v sobotu 14. dubna
během na rozhlednu Vysoká u Kutné Hory. Odtud jsme přivezli
kompletní sadu medailí a úspěšně jsme tak vykročili vstříc dalším
kláním. Těch nakonec bylo celkem jedenáct a přivezli jsme z nich 8
prvních, 8 druhých, a 2 třetí místa. Nechyběli jsme ani v nejtěžším
závodu Iron Fireman, který se konal 1. září v Praze na Pankráci a
kde jsme ve 120členném poli obsadili 30. a 44. příčku.

V požárním sportu jsme se letos také ukázali v nejlepším světle.
Zvítězili jsme jak v okrskovém, tak i v okresním kole soutěží a
vybojovali si tak právo reprezentovat náš okres v krajském kole.
Tam jsme jeli hlavně sbírat zkušenosti a dali v sestavě příležitost

mladším, aby okusili atmosféru opravdu velké soutěže. I přestože
se nám podařilo zaběhnout několik časů na hranici osobních
rekordů, výraznějšího úspěchu jsme se díky velké konkurenci
nedočkali.

Podzim byl tradičně ve znamení soutěží s tématikou imitací
situací u hasičských zásahů. Noční taktické cvičení v Přestavlkách
jsme využili hlavně pro výcvik jednotky v netradičním složení,
zapojili jsme nováčky a úmyslně proházeli své tradiční posty. I tak
se jednotce v tomto složení dařilo. Nejtěžší zásah zvládla na
výbornou, bohužel ale zaváhání na jedné z disciplín ji stálo lepší
umístění v celkovém hodnocení. Zcela odlišná situace však byla na
Noční soutěži hasičských jednotek v Dolínku. Letos i bez jakékoliv
přípravy se nám dařilo doslova vše, na co jsme sáhli. Tým pracoval
na plné obrátky a s minimálními chybami a tak se podařilo téměř
nemožné – po třetí v řadě a po čtvrté celkově jsme tuto soutěž
i přes velkou konkurenci vyhráli.

Kromě již zmíněných výsledků se dařilo i našim souputníkům
z Mrače, Říčan, Řehenic, Lensedel a Mukařova, kteří zářili
podobně jako my a ony pomyslné vavříny vozili ze soutěží také.
Společně jsme jezdili na soutěže a sdíleli své zkušenosti,
podporovali se navzájem a těžili z úspěchů. Naše spolupráce bude
pokračovat i v příštím roce a tak věřím, že se nám všem bude dařit
minimálně stejně dobře, jako letos.

Poděkování na závěr patří hlavně našim rodinám a fanouškům,
kteří nás po celou dobu podporovali a věřili nám, i když se všechno
nedařilo. A samozřejmě také všem závodníkům, kteří se vždy
snažili svými výkony přispět k co nejlepší reprezentaci naší obce.

Pepík Brabec

MATEŘSKÁ ŠKOLA ONDŘEJOV
ANEB JAK SE NÁM ŽIJE

Dostala jsem příležitost napsat pár řádků o naší mateřské škole
v Ondřejově. Ráda bych veřejnost a spoluobčany seznámi
la s činností mateřské školy a v čem vlastně naše práce s dětmi
spočívá. A jak se dětem i nám daří.

Mateřská škola je vlastně první vstupní branou dítěte ke vzdě
lání a první jeho sociální prosředí, kde se začíná učit žít. Není to
pro dítě lehké opustit rodičovské náručí a začít se podřizovat
druhým dětem, které mají také své potřeby a měly by umět se
navzájem respektovat. Zajisté ti, kteří mají své zkušenosti s dětmi
v mateřské škole vědí, že mnohé děti se velmi svědomitě a dlouho
brání jakkoliv se nějakým způsobem podřídit. Takže být učitelkou
v mateřské škole je velmi náročná a zodpovědná práce.

V našem kolektivu zaměstnanců MŠ jsme se sešly ve výborné
sestavě, kde spolu velmi úzce spolupracujeme a vzájemně se do
plňujeme.

Velmi nám vychází vstříc obec Ondřejov v čele s panem sta
rostou dr. Martinem Macháčkem a také spolupráce s rodiči je na
vysoké úrovni. Rodiče i obec nám pomohli při rekonstrukci mateř
ské školy jak s prací, tak finančně, a na základě této spolupráce
jsme zrealizovali rekonstrukci zahrady, kterou využíváme nejen
k pobytu dětí venku a k hrám, ale i k řízené činnosti a odpočinku
ve spacácích.

A nyní bych ráda přistoupila k naší práci. Jsme dvoutřídka a
jsme rozděleni na děti ve věku 3 – 4 roky a děti ve věku 5 – 6 let.
Kromě programu, který pro děti velmi pečlivě připravujeme a který
je v souladu s RVP a ŠVP (zpívání s doprovodem na hudební ná
stroj, malování, cvičení, děláme logopedická cvičení, počítání).
Součástí výuky je angličtina vedená hrou a písní, děti také učíme
hrát na flétnu. Dále jezdíme s dětmi pravidelně do divadel, pořádá
me výlety.




